
Reporter: Cum comentaþi evoluþia pie-
þei de spaþii industriale ºi logistice din
România?

László Kemenes: România urmeazã o
traiectorie de dezvoltare similarã celor-
laltor þãri din regiunea Europei Centrale
ºi de Est. O diferenþã majorã este cã
România nu a ajuns încã la un nivel de
maturitate precum celelalte þãri. Totuºi,
aceasta este o particularitate de care
piaþa din România a beneficiat atunci
când a lovit criza, deoarece aici nu exista
supra-ofertare ca în alte þãri din regiu-
ne. România continuã sã fie, aºadar, o
piaþã cu un potenþial ridicat.

Reporter: Cum a evoluat piaþa în tim-
pul crizei în ceea ce priveºte ratele de
închiriere ºi cererea de spaþii închiriate?

László Kemenes: Criza economicã a
pus mari presiuni asupra pieþei închirie-
rilor, din cauza reducerii semnificative a
numãrului ºi dimensiunii cererilor. În
ceea ce priveºte tranzacþiile de închirie-
re contractate, 2012 ºi 2013 au fost anii
cu cele mai slabe rezultate, însã piaþa îºi
revine lent, iar astãzi vedem semne de
îmbunãtãþire a nivelului cererii.

Pentru 2014, estimãm cã evoluþia pie-
þei va rãmâne relativ stabilã.

Reporter: Cum estimaþi cã va fi evolu-
þia pieþei anul acesta din punct de vede-
re al cererii ºi ofertei?

László Kemenes: Nivelul cererii se va
îmbunãtãþi cu siguranþã anul acesta ºi
în 2015, însã majoritatea proprietarilor
de spaþii se vor concentra în continuare
pe creºterea gradului de ocupare a spa-

þiilor existente în portofoliile lor. În ceea
ce priveºte România (ºi în special zona
Bucureºtiului), cu siguranþã nu este mo-
mentul pentru dezvoltãri speculative.
Totuºi, pânã la sfârºitul lui 2015, am pu-
tea vedea câteva dezvoltãri BTS, însã
vor fi cazuri izolate.

Reporter: Ce planuri de dezvoltare
aveþi pentru România pe termen scurt ºi
mediu?

László Kemenes: Pe termen scurt ºi
mediu, în România ne vom concentra în
principal pe stabilizarea ratei de ocupa-
re pentru Prologis Park Bucureºti A1 ºi

pe monetizarea terenurilor.
Reporter: Cum aratã piaþa

spaþiilor logistice ºi de de-
pozitare din România
comparativ cu alte þãri
din Europa Centralã ºi
de Est?

László Kemenes: Existã
cu siguranþã o dife-
renþã între România

ºi alte þãri din regiu-
nea ECE, deoarece

România se aflã într-o
poziþie diferitã în ceea

ce priveºte dezvolta-
rea, maturi-

tatea pieþei ºi timpul de reacþie la ten-
dinþele economice globale. Investitorii
preferã în continuare þãrile din Europa
Occidentalã ºi, dacã este sã ne referim în
mod specific la ECE, cele mai atractive
douã pieþe sunt Polonia ºi Cehia.

Dar existã o evoluþie fireascã a intere-
sului investitorilor, iar România va rede-
veni o piaþã atractivã, cu condiþia stabi-
lizãrii contextului economic ºi a reluãrii
creºterii consumului.

Reporter: Este România printre prime-
le cele mai atractive 5 þãri din Europa
pentru investiþii în spaþiile industriale?

Dacã nu, unde se situeazã România în
acest clasament ºi care este rata de ren-
tabilitate a unor astfel de investiþii?

László Kemenes: Nu am plasa România
în acest top. Majoritatea investitorilor
cautã oportunitãþi de investiþii de top, în
locaþii cheie. Astfel, câtã vreme vor mai
exista oportunitãþi pe pieþele centrale
(Europa de Vest, Polonia), investitorii le
vor alege cel mai probabil pe acestea în
locul altor opþiuni (inclusiv România).

Reporter: Când estimaþi cã vor exista
mai multe dezvoltãri de spaþii industria-
le în România?

László Kemenes: În România, estimãm
cã noile dezvoltãri vor fi în aºteptare în
urmãtoarele 18-24 de luni, poate cu ex-
cepþia câtorva proiecte built-to-suit.
Dupã aceastã perioadã, ne aºteptãm sã
asistãm la o evoluþie pozitivã.

Reporter: Care sunt punctele forte ºi
punctele slabe ale pieþei spaþiilor lo-
gistice ºi industriale din România?

László Kemenes: În ceea ce priveºte
punctele forte, locaþia þãrii este cu siguran-
þã un mare avantaj pentru România – fiind
aproape de pieþele estice, dar ºi de Marea
Neagrã (portul Constanþa). Un alt avantaj
ar fi mãrimea pieþei – din punctul de vede-
re al numãrului de locuitori, România este a
doua mare piaþã din regiunea Europei
Centrale ºi de Est, dupã Polonia.

Un punct slab major este lipsa infra-
structurii rutiere.

Reporter: Cu ce probleme vã confrun-
taþi pe piaþa din România?

László Kemenes: Una din cele mai mari
probleme cu care ne confruntãm pe
piaþa din România ar fi scãderea cererii
din ultimii 2-3 ani, care pune presiuni
asupra nivelului chiriilor.

Reporter: Vã mulþumesc!
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LÁSZLÓ KEMENES, PROLOGIS:

“Cererea dã semne de îmbunãtãþire
pe piaþa spaþiilor industriale”

Piata imobiliara

România nu a ajuns încã la un nivel de maturitate al
pieþei spaþiilor industriale precum celelalte þãri din
regiune, ne-a declarat László Kemenes, vice-
preºedinte Prologis ºi manager pentru Ungaria &
România. Aceasta este o particularitate de care piaþa
din România a beneficiat atunci când a lovit criza, de-
oarece aici nu exista supra-ofertare ca în alte þãri din
regiune, apreciazã domnia sa. În ceea ce priveºte
tranzacþiile de închiriere contractate, 2012 ºi 2013 au
fost anii cu cele mai slabe rezultate, ne-a mai spus
oficialul Prologis, care susþine cã piaþa spaþiilor in-
dustriale îºi revine lent ºi se întrevãd semne de îmbu-
nãtãþire a nivelului cererii. László Kemenes estimeazã
cã noile dezvoltãri de spaþii industriale moderne vor fi
în aºteptare în urmãtoarele 18-24 de luni.


